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 انًغتخهص

ٚؼذ يشض انتٓبة انكجذ انٕثبئٙ أ يٍ الأيشاض انحبدح انتٙ تصٛت انكجذ ٔانز٘ ُٚتج ػٍ ػذٖٔ 

يؼذل انٕفٛبد ٚضداد ثضٚبدح انؼًش خصٕصب ػُذيب ٚتجبٔص . ذ انٕثبئٙ أثفٛشٔط انتٓبة انكج

تُتشش انؼذٖٔ ثبنتٓبة انكجذ انٕثبئٙ أ فٙ انًُبطق انتٙ لا تتٕفش . انشخص الأسثؼٍٛ يٍ ػًشِ

جذٚش ثبنزكش أٌ اَتشبس انؼذٖٔ ثٓزا , فٛٓب انششٔط انصحٛخ ٔانتٙ ٚتذَٗ فٛٓب يغتٕٖ انُظبفخ 

ٔتؼتجش انًًهكخ انؼشثٛخ انغؼٕدٚخ .ثبنُغجخ نهذٔل فٙ جًٛغ أَحبء انؼبنى  انفٛشٔط ٚظٓش اختلافب

جضءا يٍ ْزا انؼبنى كًب تؼذ جذح إحذٖ انًحبفظبد انكجٛشح انتٙ تشٓذ اصدحبيب عكبَٛب ٔاصدٚبدا فٙ 

ػذد انًطبػى فٛٓب ثشكم يهحٕظ ٔاػتًبد كثٛش يٍ الأعش ػهٗ انطؼبو غٛش انًُضنٙ ٔيب عجق ركشِ 

انٓذف يٍ ْزِ انذساعخ .  ٕايم انتٙ تغٓى فٙ اَتشبس فٛشٔط انتٓبة انكجذ انٕثبئٙ أ ٚؼذ يٍ انؼ

تقٛٛى يذٖ اَتشبس الأجغبو انًضبدح نفٛشٔط انكجذ انٕثبئٙ أ ػُذ ششٚحخ يٍ انًجتًغ انغؼٕد٘ 

كًب عُقٕو  ثتحهٛم انُتبئج ٔسثطٓب ثبنجُظ ٔػٕايم  ,يٍ جُغٛبد ٔأػًبس يختهفخ( ركٕس ٔإَبث)

ٔنقٛبط يذٖ اَتشبس ْزا انفٛشٔط  فٙ ششٚحخ يٍ انًجتًغ انغؼٕد٘ فٙ يحبفظخ جذح فٙ . أخشٖ

 Ig Gانًًهكخ انؼشثٛخ انغؼٕدٚخ تى انكشف ػٍ ٔجٕد الأجغبو انًضبدح نٓزا انفٛشٔط يٍ َٕع 

(HAV-specific immunoglobulin  )ِثبعتخذاو ( ػُٛخ 0101)انششٚحخ  فٙ أيصبل ْز

أظٓشد انُتبئج أٌ يذٖ اَتشبس فٛشٔط انكجذ انٕثبئٙ أ فٙ  .ELISA))اختجبس انًقبٚغخ انًُبػٛخ 

يًب ٚؼطُٛب دلانخ ٔاضحخ  ثأَّ نٛظ ُْبنك اختلاف راد دلانخ   %0...انؼُٛخ انًذسٔعخ ثهغ َغجخ

حٛج ٔجذ أٌ يذٖ اَتشبس انفٛشٔط ( p > 0.05)إحصبئٛخ فٙ يذٖ اَتشبس انفٛشٔط تجؼب نهجُظ 

ٔأظٓشد انُتبئج (. %3...)يذٖ الاَتشبس ػُذ انزكٕس  ثًُٛب ٔجذ أٌ( %0...)ػُذ الإَبث 

أٚضب إٌ يذٖ اَتشبس ْزا انفٛشٔط ٚضٚذ ثضٚبدح انؼًش ٔاٌ ْزِ انضٚبدح راد دلانخ إحصبئٛخ 

(p<0.05  ) ٍٛػُذ انفئخ انؼًشٚخ % ...2عُخ إنٗ  0 -.ػُذ انفئخ انؼًشٚخ % 17ٔتتشأح ث

ٔأظٓشد انُتبئج أٌ يذٖ اَتشبس انفٛشٔط ٚختهف ثبختلاف انجُغٛخ ٔاٌ ْزا . عُخ 0. الأػهٗ يٍ

% .2َٔغجخ انجُغٛخ انغؼٕدٚخ ػُذ % ..1.كًب ٚهٙ ( p<0.05)الاختلاف راد دلانخ إحصبئٛخ 

 .ػُذ انجُغٛبد غٛش انغؼٕدٚخ
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Abstract 
Hepatitis A is an acute disease in the liver, which results from infection with 

hepatitisA. The mortality rate tends to increase with age, in particular, when greater 

than 40 years of age. HAV infection is one of the most important public health 

problems all over the world, especially in areas with high prevalence rate of HAV. 

Prevalence of HAV infection shows great differences not only between different 

countries but also between different regions in the same country. It is inversely related 

to the level of socioeconomic status, sanitation and personal hygiene. Saudi Arabia is 

a part of our world. Jeddah is  a big city that is growing in population and facing an 

increase  in restaurants. Unfortunately,lots of families buy food from restaurants and 

ea t  food  tha t  i s  no t  p repared  a t  home .  These  fac to r s  pa r t i c ipa t ed  

in spreading Hepatitis A virus. The objective of this study is to investigate on the 

prevalence of Hepatitis A virus (HAV) in Jeddah population, Saudi Arabia. Also to 

find out the relationship HAV infection of our results with age, gender and ethnicity. 

Serum samples were collected from studied population between 2 and 35 or more 

years of age and stratified into the following age groups: 2 to 5, 6 to 9, 10 to14, 15 

to19, 20 to 24, 25 to 29, 30 to 34 and more than 35 year, Serum samples were not 

available for less than 2 year of age. Serum samples also were stratified according to 

nationality into Saudi and non Saudi. Serum samples were stratified into male and 

female. Samples size were calculated to achieve a 95% confidence interval (CI) of 

approximately ±5% for each age group. The determination of antibody(IgG) was 

carried out by ELISA-test. For all age groups, there was no significant 

difference between genders regarding anti-HAV seropositivity. The 

prevalence of IgG antibodies to HAV was 33.1% overall, 33.6% among males 

and 32.5% among females with no statistically significant difference (P>0.05). 

However, it increased significantly with the age. The IgG antibodies to HAV 

were found in 20.3 % of Saudi population, and 49% of non Saudi population 

(p<0.05). The prevalence of HAV among adult population (39.3%) was higher than 

among children population (22.4%).  The chi-square test showed significant 

differences in the prevalence of HAV between adult and children populations 

(p<0.05). 

 


